
شنبه / 12 آبان 1403 / شماره 5767 www.ebtekarnews.comتولیدوتجارت

9
اخباراخبار

کیش اینوکس، فرصت مناسبی برای  
تعمیق ارتباط فعالان بازار سرمایه 

و صنایع 

به گزارش دبیرخانه کیش اینوکس و به نقل از 
بازار  توسعه  مدیر  آهنگری  علیرضا  پول.  صدای 
شرکت تامین سرمایه با اشاره به برگزاری نمایشگاه 
کیش اینوکس ۲۰۲۴ گفت:کیش اینوکس فرصت 
با  سرمایه  بازار  فعالان  ارتباط  تا  است  مناسبی 

یکدیگر را بیش از پیش تقویت کند.
وی افزود:پنل هایی که در این نمایشگاه پیش 
بینی شده است،پنل هایی تخصصی است که با 
حضور شخصیت های برجسته ای برگزار می شود 

و برای فعالان بازار سرمایه بسیار کاربردی است.
آهنگری تاکید کرد:این نمایشگاه فرصت مناسبی 
است تا مدیران بورسی نیز در جمع فعالان بازار 
سرمایه حضور پیدا کنند و تبادل نظر خوبی در 
زمینه های مختلف صورت بگیرد.همچنین آخرین 
دستاوردها در حوزه بازار سرمایه در این نمایشگاه 

رونمایی می شود که در نوع خود جذاب است.
مدیر توسعه بازار شرکت تامین سرمایه کاردان 
مانند  صنایع  از  نمایشگاه  این  کرد:در  بیان 
پتروشیمی و بیمه هم حضور دارند.صنعت بیمه به 
طور سنتی مورد علاقه بازار سرمایه است که می 
توان با عمیق شدن بازار بدهی در مورد تامین مالی 
و ضمانت اوراق بازارگردانی همکاری های خوبی را 

با آن ها شاهد بود.
بیمه،  بانک،  بورس،  المللی  بین  نمایشگاه 
سرمایه  های  فرصت  معرفی  و  سازی  خصوصی 
گذاری کشور ) کیش اینوکس ۲۰۲۴( از ۱۴ لغایت 
۱۷ آبان ماه ۱۴۰۳ در جزیره کیش برگزار می شود.

رویداد کیش اینوکس در طول سال های برگزاری 
گسترده  مشارکت  و  حمایت  از  برخورداری  با 
اقتصادی،  های  بنگاه   و  ها  سازمان  وزارتخانه ها، 
بخش های دولتی و خصوصی و همچنین مشارکت 
کنندگان بین المللی و با حضور نخبگان اقتصادی 
از  کامل  تصویری  ارائه  جهت  محلی  به  کشور 
قابلیت ها، ظرفیت ها و شرایط کلان اقتصاد کشور، 
تقارن و تبادل اطلاعات فعالان اقتصادی داخلی و 
بین المللی و برگزاری نشست های تخصصی با 
موضوعات روز اقتصادی در ابعاد کشوری و جهانی 

تبدیل گردیده است.
پیش بینی می شود در سال جاری نیز این رویداد 
بتواند تاثیر عمیقی بر فعالان بازار سرمایه داشته و 

به بالندگی هر چه بیشتر این بازار کمک کند.

راهبرد بیمه البرز تقویت نقش آفرینی 
در چرخه اقتصاد کشور است

برنامه ها  ارائه  با هدف  البرز  بیمه  مدیر عامل 
و سیاست های جدید فروش بیمه البرز در سال 
جمع  در  فروش،  شبکه  مشکلات  رفع  و  جاری 

نمایندگان استان گیلان حاضر شد.
به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل بیمه 
البرز، موسی رضایی تمرکز بر فروش بیمه زندگی 
پروژه محور را به عنوان محصولی نوآورانه در راستای 
جهش تولید ضروری دانست و گفت: سیاست و 
محور برنامه های بیمه البرز در سال جاری نقش 
آفرینی در تولید با مشارکت مردم است و قطعا با 
همراهی شبکه فروش حرفه ای بیمه البرز، بیمه 
زندگی پروژه محور نیز همچون شوکا، الگوی فروش 

در صنعت بیمه خواهد شد.
مدیرعامل بیمه البرز با اشاره به کسب موفقیت های 
 پی درپی بیمه البرز در سال گذشته و امسال گفت:
در  جاری  سال  نخست  ماهه   6 در  شرکت  این 
تمام شاخص ها از جمله توانگری مالی، ظرفیت 
شد  کشور  بیمه  صنعت  سرآمد  و...  نگهداری 
ریال  میلیارد  هزار  تولید حدود ۲۰  با  توانست  و 
سود خالص، به تنهایی سهم ۲۳ درصدی از سود 

صنعت را به خود اختصاص دهد.
موسی رضایی همچنین با تاکید مجدد بر لزوم 
 پرداخت سریع و به موقع خسارت به مشتریان گفت:
یکی از نقاط تمایز بیمه البرز و به تبع خوشنامی 
آن، پرداخت خسارت در کوتاه ترین زمان ممکن 
است که این روند باید مستمر باشد و هیچ قصوری 

پذیرفتنی نیست.
سازی  توانمند  پایان  در  البرز  بیمه  مدیرعامل 
مسیر  در  حرکت  ریزی،  برنامه  فروش،  شبکه 
صداقت و پایبندی به تعهدات را از عوامل مهمی 
دانست که رضایت مشتریان را در پی داشته است.
معاون توسعه بازار و شبکه فروش بیمه البرز نیز 
در این مراسم ضمن تقدیر از تلاش های صادقانه 
بیمه  فروش  توسعه  در  استان گیلان  نمایندگان 
های زندگی، سیاست بیمه البرز را گام نهادن در 
از بیمه گری دانست و گفت: در  مسیری فراتر 
قالب بیمه زندگی پروژه محور، برخی پروژه های 
اقتصادی کشور، تامین مالی می شود که انتفاع 

تضمینی آن برای بیمه گذاران است متعدد است.
دو تن از نمایندگان فروش بیمه البرز در استان 
گیلان هم به نمایندگی از دیگر همکاران به بیان 
مشکلات شبکه فروش پرداختند که برخی از آنها 
در خلال برگزاری مراسم و با دستور مدیر عامل، 

مرتفع شد.
در پایان این آئین، نمایندگان برتر شعب رشت و 
انزلی در فروش طرح های شوکا و شلر مورد تقدیر 

قرار گرفتند.

قیمت نفت افزایش یافت
بازار  شنبه  پنج  روز  معاملات  در  نفت  قیمت 
آسیا با خوش بینی به رشد تقاضای آمریکا برای 
سوخت، صعود کرد و به روند افزایشی روز گذشته 

ادامه داد.
به گزارش ایسنا، بهای معاملات نفت برنت ۳۵ 
سنت معادل ۰.۵ درصد افزایش یافت و به ۷۲ دلار 
بهای معاملات  و ۹۰ سنت در هر بشکه رسید. 
وست تگزاس اینترمدیت آمریکا با ۳۲ سنت معادل 
در  و ۹۳ سنت  به 6۸ دلار  افزایش،  ۰.۵ درصد 
هر بشکه رسید. هر دو شاخص در معاملات روز 
چهارشنبه، بیش از ۲ درصد صعود کرده و بخشی 
از ریزش بیش از 6 درصدی را که در هفته گذشته 
متحمل شدند، جبران کردند. آمار اداره اطلاعات 
این کشور  بنزین  داد ذخایر  آمریکا نشان  انرژی 
در هفته منتهی به ۲۵ اکتبر، کاهش غیرمنتظره 
ای داشته و به پایینترین میزان در دو سال اخیر 
کمتر،  واردات  با  هم  نفت  ذخایر  و  کرده  نزول 
کاهش،  این  است.  یافته  ای  غیرمنتظره  کاهش 
برخلاف پیش بینی تحلیلگران از رشد ذخایر نفت و 
سوخت آمریکا در نظرسنجی رویترز بود. توشیتاکا 
سکیوریتیز«  »فوجیتومی  شرکت  تحلیلگر  تازاوا، 
گفت: کاهش دور از انتظار ذخایر بنزین آمریکا، 
یک فرصت خرید فراهم کرد زیرا به نظر رسید که 
تقاضا، قویتر از میزانی بود که پیش بینی شده بود. 
احتمال تاخیر در افزایش تولید برنامه ریزی شده 
اوپک پلاس هم از قیمتها پشتیبانی کرد. اگر این 
انجام دهد، وست تگزاس  اقدامی را  گروه چنین 
اینترمدیت می تواند به سطح ۷۰ دلار بهبود پیدا 

کند.
منابع آگاه به رویترز گفته اند: گروه اوپک پلاس 
روسیه  نظیر  متحدانشان  و  اوپک  اعضای  از  که 
به  نسبت  نگرانی  دلیل  به  است،  شده  تشکیل 
تقاضای ضعیف، ممکن است در برنامه خود برای 
این  تولید در دسامبر، تجدیدنظر کنند.  افزایش 
گروه پیش از این، افزایش تولید خود به میزان ۱۸۰ 
هزار بشکه در روز را از اکتبر به دسامبر، موکول 
کرده بود. دو منبع آگاه اظهار کردند تصمیم برای 
تاخیر در افزایش تولید، ممکن است تا هفته دیگر 
گرفته شود. بر اساس گزارش رویترز، نخست وزیر 
لبنان روز چهارشنبه ابراز امیدواری کرد که توافق 
آتش بس با رژیم صهیونیستی تا چند روز دیگر 
اعلام شود؛ رسانه های اسرائیلی هم پیش نویس 
توافق برای آتش بس 6۰ روزه را منتشر کرده اند. 
کاهش تنشهای ژئوپلیتیکی در خاورمیانه، ریسک 
اختلال عرضه را کمتر شده و روند رشد قیمت نفت 

محدود شده است.

دکتر بهاری فر در دیدار با فرمانده نیروی 
هوایی ارتش مطرح کرد

مبنای کار بیمه گری اعتماد است

دکتر بهاری فر مدیرعامل و نایب رئیس هیات 
امیر سرتیپ  با  بیمه حکمت صبا  مدیره شرکت 
خلبان حمید واحدی فرمانده نیروی هوایی ارتش 

جمهوری اسلامی ایران دیدار کرد.
بیمه حکمت  عمومی شرکت  روابط  گزارش  به 
صبا ، در این دیدار که در محل فرماندهی نیروی 
هوایی ارتش جمهوری اسلامی ایران انجام گردید 
واحدی  امیر سرتیپ خلبان  و  فر  بهاری  دکتر   ،
بر اهمیت همکاری های مشترک در جهت بهبود 
خدمات بیمه ای به کارکنان شریف نیروی هوایی 
تاکید کردند. در این نشست ، دکتر بهاری فر با 
ابراز تشکر از حمایت های همیشگی ارتش جمهوری 
اسلامی ایران به ویژه نیروی هوایی از شرکت بیمه 
حکمت صبا گفت : مبنای کار بیمه گری ، اعتماد 
اعتماد  مناسب  خدمات  ارائه  با  باید  ما  است.  
در  خوشبختانه  نماییم.  جلب  را  ارتش  کارکنان 
حال حاضر بیشتر سهام شرکت بیمه حکمت صبا 
متعلق به ارتش جمهوری اسلامی ایران است که 
از اهمیت همکاری های دو جانبه  امر نشان  این 
دارد. در ادامه ، امیر واحدی ضمن خوش آمدگویی 
به مدیرعامل بیمه حکمت صبا و هیات همراه ، بر 
تنوع طرح های بیمه ای ویژه کارکنان نیروی هوایی 
برای  را  خود  کامل  آمادگی  و  کرد  تاکید  ارتش 
گسترش همکاری ها در جهت تامین معیشت بهتر 
کارکنان اعلام نمود. گفتنی است ، در این دیدار 
، طرفین بر اهمیت ارائه خدمات با کیفیت و به 
موقع تاکید کردند و ابراز امیدواری کردند شرکت 
بیمه حکمت صبا و نیروی هوایی ارتش جمهوری 
دوجانبه  های  همکاری  به  نسبت  ایران  اسلامی 

اقدامات موثری را انجام نمایند.

برای درک عجیب بودن وضعیت اقتصاد و بازرگانی 
در ایران شاید یک نمونه پیش چشم همه شهروندان، 
مساله واردات گوشی آیفون به کشور باشد. ماجرای 
واردات یک مدل گوشی که در همه جهان انواع مختلف 
آن به وفور یافت می شود هر بار و هر نوبت می تواند 
از  و  تازه در کشور بدل شود  به ماجرایی و جنجالی 
ماجرای منع واردات گوشی های سری جدید آیفون بعد 
از ۱۴ که آیفون ۱۳ را برخلاف همه جهان به گران ترین 
مدل گوشی آیفون در ایران تبدیل کرد تا بلوای کوروش 
کمپانی که شهروندانی به خاطر دست یافتن به یک 
گوشی آیفون ناچار شدند پول خود را تباه کنند و کمپانی 
کلاهبردار نیز پول ها را به تاراج برد. همه این موارد، اما 
تنها بند یک قانون عجیب شد که واردات و رجیستری 

گوشی های بالای 6۰۰ دلار به کشور ممنوع کرد.
به گزارش اقتصاد ۲۴، آیفون البته گوشی آمریکایی 
محسوب می شود که روی آن به وضوح نوشته شده 
تولید می شود و   ... و  که در چین، سنگاپور، مالزی 
در حقیقت مدتهاست که محل تولید این گوشی در 
به  ممنوعه  گوشی  همین  دیگر  از سوی  و  آسیاست 
حالا  و  می شود  دیده  کشور  مقامات  در دست  وفور 
کمتر نماینده مجلسی است که آخرین مدل های همین 

گوشی را در دست نداشته باشد.
سابقه ممنوعیت واردات آیفون

اما بحث ممنوعیت واردات گوشی های بالاتر از ۳۰۰ 
یورو از تابستان سال ۱۳۹۹ مطرح شد که پس از آن 
تصمیمات جدیدی برای ممنوعیت واردات گوشی های 
بالای 6۰۰ دلار و در صدر آن ها برند اپل قرار گرفت و 
روند به گونه ای پیش رفت که اوایل سال ۱۴۰۱ اعضای 
کمیسیون اصل ۹۰ مجلس وعده دادند تا نیمه اول سال 

واردات آیفون ممنوع شود.
که  بود   ۱۴۰۱ سال  خرداد  دوم  روز  نیز  نهایت  در 
واردکنندگان گوشی همراه اعلام کردند که گوشی های 
ثبت  امکان  و  گرفته  قرار  کالایی۲۷  گروه  در  آیفون 
مسوولان  آن  از  پس  ندارد،  وجود  برند  این  سفارش 
وزارت صمت در اظهاراتی این موضوع را تایید و عنوان 
کردند که این تصمیم با توجه به میزان ارزبری این برند 
گرفته شده و با اعمال این ممنوعیت قرار است منابع آن 

به واردات خودرو تخصیص داده شود.
درباره علت ممنوعیت واردات کالا های لوکس مثل 
گوشی های اپل اینگونه توضیح داده شد که در شرایطی 
که درگیر جنگ اقتصادی و کمبود منابع ارزی هستیم 
و برای تامین ارز مورد نیاز کالا های اساسی و دارو دچار 
مشکلاتی هستیم، منطقی نیست که ما برای واردات 
کالا ها و از جمله گوشی های لوکس ارز نیمایی مصرف 

کنیم.
البته شایعه هایی در مورد رانت هایی که افرادی به 
دنبال آن بوده اند هم وجود داشت، رانتی که نتیجه آن 
استفاده افراد از فرصت و در نهایت ممنوعیتی است 
که به وجود آمد. برخی کارشناسان حوزه موبایل نیز 
معتقدند آیفون نه به خاطر قیمت، لوکس بودن و نه 
امنیت یا آمریکایی بودن ممنوع نشد چراکه گوشی های 
زیادی همین الان در بازار به فروش می رسند که همه 

این ویژگی ها را دارند.
به طور مثال، اواخر شهریور ماه امسال خبرگزاری ها از 
رجیستر شدن بدون هیچ محدودیت گوشی بسیار گران 
قیمت »ورنو« در ایران گزارش دادند و حتی خبرگزاری 
میزان وابسته به قوه قضاییه در یک گزارش میدانی 
اذعان کرد که »گوشی  های لوکسی در بازار ایران خرید 
و فروش می شوند که حداقل قیمت آن ها ۲۰۰ میلیون 
تومان بوده و در برخی مدل ها قیمت آن به بیش از 
یک میلیارد تومان هم می رسد.« بنابراین حتی اگر دلیل 
در  آیفون  مدل های  رجیستری  و  واردات  ممنوعیت 
ایران، تنگنای ارزی و مشکلات تحریم عنوان شده بود؛ 
با توجه به تحولات رخ داده در بازار، چنین توجیهی 

بسیار عجیب می نمود.
بعدتر البته گفته شد یک دلیل این ممنوعیت احتمال 

ارتباط مستقیم این مدل گوشی ها با اینترنت ماهواره ای 
استارلینک است که اساسا این گوشی ها هیچ احتیاجی 

به تجهیزات و مودم نخواهند داشت.
مدیرعامل  ماسک،  ایلان  بعدتر  البته  که  خبری 
اسپیس اکس نیز تایید کرد، اما در عین حال خبر داد 
این قابلیت به همه گوشی ها افزوده خواهد شد، یعنی 
تصوری که زمانی درباره آیفون های سری ۱۴ به بعد 
وجود داشت با وعده ایلان ماسک دود شد؛ چرا که حالا 
قرار بود همه گوشی ها به اینترنت ماهواره ای به صورت 

مستقیم وصل شوند.
تغییرات و تصمیم گیری های تازه

اما مطالبه و درخواست واردات موبایل آیفون همواره 
وجود داشت و بار ها نیز این درخواست از دولت مطرح 
شده بود و در نهایت صبح روز ۹ آبان سال جاری بود 
که وزیر ارتباطات با انتشار پستی در شبکه اجتماعی 
رجیستری  و  واردات  ممنوعیت  که  داد  خبر  ایکس 

گوشی های آیفون لغو شده است.
همچنین ساعتی بعد نیز مصوبه هیات وزیران منتشر 
و مشخص شد دولت تعرفه واردات تمامی گوشی های 
هر  »واردات  است:  کرده  تعیین  درصد  را ۹6  آیفون 
نوع تلفن همراه هوشمند با نشان تجاری اپل، با سود 

بازرگانی )۹6( درصد، مجاز است.«
سابقه یک تعرفه گمرکی غیرمتعارف

خرداد ماه امسال در فهرست جدید منتشر شده از 
سوی گمرک، تعرفه ۹6 درصدی برای واردات آیفون 
تعیین شده بود، رقمی که البته اجرای آن مدت زیادی 
سوی  از  تعرفه گذاری  این  دوباره  حال  نکشید.  طول 

دولت مطرح شده است.
»مهدی اسدی«، رئیس انجمن واردکنندگان موبایل 
در این رابطه به در روز ۹ آبان گفت: پیش از این نیز 
چنین تعرفه ای برای گوشی های آیفون ۱۳ اعمال شد، 
اما موفقیت آمیز نبود و تعرفه ها به حالت قبل بازگشت.
او معتقد است تعرفه ۹6 درصدی برای این گوشی ها 
دیگر از جذابیت خبر رفع ممنوعیت رجیستری بکاهد و 

همچنان بحث قاچاق آیفون ادامه داشته باشد.
اسدی تعرفه کمتر از ۵۰ درصد را برای گوشی های 
جلسه  دولت  با  گفت  و  دانست  مطلوب  اپل  برند 
خواهند گذاشت و تعرفه های پیشنهادی شان را اعلام 

خواهند کرد.
قانونی و  واردات  اعلام  از  اما پس  در همین حال، 

رجیستری گوشی های آیفون، در اولین تغییر قیمت 
آیفون ها به شکل زیر تغییر کرد:

بر این اساس قیمت آیفون ۱6 پرومکس با حافظه یک 
ترابایت به ۲۲۰ میلیون تومان خواهد رسید. همچنین 
 ۵۱۲ حافظه  با  رجیستری  ۱6پرومکس  آیفون  قیمت 
گیگ به ۱۹۱ میلیون تومان می رسد. قیمت آیفون ۱6 

معمولی نیز چیزی حدود ۹۴ میلیون تومان بود.
در همین حال رئیس اتحادیه فروشندگان صوتی و 
تصویری نیز درباره آیفون های ۱۳ یعنی آخرین مدل از 
آیفون هایی که به شکل قانونی وارد می شدند به ایسنا 
گفت: »در مدت ممنوعیت ورود آیفون ۱۴ به بالا، به 
این محصول قیمت  آیفون ۱۳،  دلیل رجیستر شدن 
بالاتری از سایر مدل ها داشت.  بیشتر آیفون های ۱۳ 
موبایل های رفرش و ریپک بودند. در صورت اجرا شدن 
این مصوبه، بازار آیفون ۱۳ افت شدید خواهد داشت. 
برای خرید آیفون منتظر ابلاغ آیین نامه و قانون بمانند 

تا متضرر نشوند.«
آیا تعرفه تلفن همراه تغییر می کند؟

نکته، اما اینجاست زمانی که وزیر ارتباطات به صورت 
عجولانه خبر مصوبه واردات قانونی آیفون ۱۳ را توئیت 
می کرد، نمی دانست که چنان فضایی حول آن ایجاد 
می شود که در ادامه باید تا ریز جزییات این واردات 

را نیز اطلاع رسانی کند و از جمله مساله تعرفه ها را!
نکته این است که اولین بار که موضوع تعرفه ۹6 
تعیین  بود،  جاری  سال  خرداد  شد،  مطرح  درصد 
تعرفه ای که با واکنش جدی مواجه شد و در نهایت 
نیز مشمول تغییر شد، اما حال مصوبه هیات وزیران به 
تاریخ ۹ آبان ماه نشان می دهد تعرفه ۹6 درصد تعیین 
شده است و این بدان معناست هر شهروند ایرانی باید 

پول دو آیفون را بدهد و یک گوشی تحویل بگیرد!
این موضوع با اعتراضات جدی در شبکه های اجتماعی 
رو به رو شد و هزاران شهروند و کاربر به صراحت به این 

روند اعتراض و واکنش نشان دادند.
چنان که جلال رشیدی کوچی، نماینده سابق مجلس 
که چندی پیش کارزاری برای واردات آیفون به کشور راه 
انداخته بود، در همین باره نوشت: گوشی ۱۰۰۰ دلاری 
آن  روی  تعرفه  درصد   ۹6 وقتی  اما  نیست،  لوکس 
می بندید و به قیمت ۲۰۰۰ دلار به خلق الله می فروشید، 

می شود لوکس!
واردات  ممنوعیت  رفع  معتقدم  هم  هنوز  هرچند 

آیفون دستاورد خوبی است و جلوی انحصار های بعدی 
را گرفت، اما آقایان دولت با کج سلیقگی، شیرینی این 

خبر را به شدت کاهش دادید.
هم چنین محسن برهانی، حقوقدان خطاب به وزیر 
ارتباطات نوشت: به کدامین مجوز شرعی یا عقلایی یک 
ایرانی باید پولی معادل دو گوشی آیفون را پرداخت 

کند؟
بهرام پارسایی نماینده مجلس دهم نیز نوشت: اگر 
سود شرکت اپل با کسر هزینه سنگین کارمند و کارگر 
و بودجه گزاف تحقیقات، تکنولوژی و تولید قطعات با 
باشد، سود دولت  کیفیت روی هر گوشی ۵۰٪ هم 
جمهوری اسلامی بدون کمترین هزینه ای، ۴6٪ بیش 
از سود غول اپل است! چرا مردم ایران بابت هر گوشی 
یا  رجیستری  شوند؟  جریمه  قیمتش   ۹6٪ آیفون 

سرگردنه؟
واردات  نوشت:  نیز  حقوقدان  گرجی  اکبر  علی 
آیفون با تعرفه سرگردنه ای؟ هدف از این تعرفه گذاری 
باجگیرانه چیست؟ آثار روانی و اجتماعی این رفتار بر 
مردم نابرخوردار چیست؟ آیا می خواهید کاری کنید که 
داشتن آیفون هم نشانه فخرفروشی و امتیاز طبقاتی 
باشد؟ همان نکبتی که درباره خودرو به بار آورده اید؟ 

چرخه نکبت را کی خواهید شکست؟
اما در میانه این اعتراضات و واکنش ها و ... بود که 
سخنگوی دولت با یک پست در شبکه  ایکس ماجرا را 

وارد ابهامی تازه کرد.
حساب  در  دولت  سخنگوی  مهاجرانی،  فاطمه 
امروز  چه  »آن  نوشت:  ایکس  شبکه  در  کاربری اش 
واردات  ممنوعیت  رفع  شد  مصوب  دولت  هیئت  در 
محصولات گوشی اپل بود و در مورد نرخ تعرفه واردات 
اطلاع  به  و  اصلاح  زودی  به  که  داده  رخ  اشتباهی 

شهروندان محترم خواهد رسید.«
او ساعتی بعد در پستی تازه نوشت: »آن چه امروز 
واردات  ممنوعیت  رفع  دولت مصوب شد،  هیات  در 
محصولات گوشی اپل بود و در مورد نرخ تعرفه واردات 
شهرودان  اطلاع  به  آتی  روز های  در  و  تصمیم گیری 
تاکید  نیز  دیگر  پستی  در  او  رسید«.  خوهد  محترم 
کرد در مورد سایر موضوعات نظیر نرخ تعرفه واردات، 
دستگاه های مربوطه و ... در آینده تصمیم گرفته خواهد 
شد. به عبارتی وی واژه »اشتباه« را از پست خود پاک 
کرد، اما باز هم سرراست مشخص نشد ماجرا چیست.

شاخص بورس یکی از بهترین هفته های خود را در سال ۱۴۰۳ پشت 
سر گذاشت. هفته ای که از ۵ روز معاملاتی ۴ روز سبز داشته و 
شاخص کل بیش از ۴ درصد رشد ارتفاع را تجربه کرد. اما آیا این 

وضعیت ادامه دار خواهد بود؟
به گزارش اقتصادآنلاین، بعد از پاسخ اسرائیل به ایران، معامله گران 
بورسی وزن افزایش تنش ها را در تحلیل های خود کاهش دادند و از 
همان روز شنبه، تقاضا از عرضه پیشی گرفت. سبز شدن بورس اما 
با توجه به فشارهای فروش همه جانبه در روزهای قبل، کمی دور از 
انتظار بود ولی در کنار کاهش انتظار تنش ها، بسته حمایتی سازمان 

بورس نیز به داد بازار رسید.
تلاش قابل دفاع سازمان بورس

در جلسه سازمان بورس با ناشران بزرگ بازار مقرر شد که نهادهای 
سهم  افزایش  به  نسبت  ثابت،  درآمد  صندوق های  دارای  مالی 
سهام در پرتفوی خود بر اساس رویه های تعریف شده اقدام کنند. 
در این خصوص، با توجه به لزوم کاهش  وزن سپرده های بانکی، 

منابع آزاد شده نیز زمینه ی حمایت از سهام ارزنده را فراهم می کند. 
همچنین بررسی شد که ناشران برنامه های خود برای بهبود سودآوری 
شرکت های زیرمجموعه در باقی مانده سال را به سازمان ارائه داده 
و در سامانه کدال منتشر کنند، به نحوی که عملکرد شرکت ها در 
نیمه ی دوم سال، بهبود قابل ملاحظه ای نسبت به نیمه ی اول داشته 

باشد.
تسخیر دوباره دژ ۲ میلیون واحدی

مجموع اتفاقاتی که سبب شد شاخص کل بورس در هفته  ای که 
گذشت با رشد ۸۲ هزار واحدی مجددا محدوده روانی ۲ میلیون واحد 
را پس بگیرد. شاخص کل هم وزن نیز شرایط تقریبا مشابهی داشت 

و بیش از ۲ درصد رشد یافت.
در این بین نمادهای »حرهشا«، »خوساز« و »داتام« بیشترین رشد 
را تجربه کردند و »رفاه« و »وتوس« با افت ۱۱ درصدی مواجه شدند.

سیگنال افزایش سرانه خرید
اما نکته امیدبخش معاملات بورس، افزایش سرانه خرید حقیقی 

بود که تداوم نیز داشت. سرانه خرید از ابتدای هفته با رشد قابل 
توجهی همراه بود و از مرز ۵۰ میلیون تومان نیز گذشت. برای نشان 
دادن بزرگی این عدد باید گفت تنها در روز انتخاب مسعود پزشکیان، 
سرانه خرید به ۷۲ میلیون تومان رسید و در مابقی روزهای سال این 

عدد به طور متوسط زیر ۳۰ میلیون تومان بود.
سرانه خرید حقیقی یعنی هر شخص حقیقی به طور متوسط 
چند تومان از یک سهم را در آن روز خریداری کرده است. رشد این 
شاخص آن جایی مهم می شود که خبر ورود پول های هوشمند و 
درشت را به بازار مخابره می کند. بازاری که خیلی از فعالان به دنبال 
سیو سود هستند، یا با توجه به سابقه بازار که بیشتر از یک هفته 
نمی تواند به روند صعودی خود ادامه دهد، نوسان گیری می کنند؛ 
رشد سرانه خرید حقیقی و رکورد شکنی آن می تواند نوید روزهای 
خوبی را بدهد. اگر این نسبت در شنبه پیش رو نیز ادامه داشته 
باشد، با فرض ثبات در منطقه و اقتصاد، هفته آینده نیز بورس سبز 

رنگ خواهد بود.

 تعرفه ۹6 درصدی واردات آیفون از کجا آمد؟

مین گذاری دولت سیزدهم پیش پای دولت پزشکیان
گروه اقتصاد - این دولت سیزدهم است که تعرفه واردات ۹6 درصدی را پیشاپیش و در اول خرداد سال جاری تصویب کرده بوده و دولت چهاردهم بدون 
توجه به تبعات اجتماعی چنین مصوبه ای آن را برای بار دیگر ابلاغ می کند. دولت سیزدهم حتی در آخرین روز های خود، مسیر واردات قانونی و رجیستری 

را برای دولت چهاردهم مین گذاری کرده است، مسیری که حالا پیمودن آن برای دولت چهاردهم بسیار دشوار است.

مطالبه و درخواست 
واردات موبایل 
آیفون همواره 

وجود داشت و بار ها 
نیز این درخواست 

از دولت مطرح 
شده بود و در 

نهایت صبح روز ۹ 
آبان سال جاری بود 

که وزیر ارتباطات 
با انتشار پستی در 

شبکه اجتماعی 
ایکس خبر داد که 
ممنوعیت واردات 

و رجیستری 
گوشی های آیفون 

لغو شده است

ناوگان حمل و نقل ریلی که از مهمترین و حیاتی ترین ارکان حمل و نقل عمومی 
و باربری در کشور است، نقش بسزای در جابجایی مسافران و کالا ها ایفا می کند. 
این موضوع به همان اندازه که دارای اهمیت است در معرض خطراتی می باشد که 
در صورت بی توجهی می تواند به حوادث متعدد و به خطر افتادن جان انسان ها بی 

انجامد.
به گزارش روابط عمومی صندوق تامین خسارت های بدنی به نقل از فرکانس بیمه، بیمه 
شخص ثالث به عنوان یک سپر حفاظتی نه تنها از خسارت های مالی ناشی از حوادث 
جلو گیری می کند، بلکه به حفظ امنیت و سلامت مسافران نیز کمک می کند. علاوه 
بر این بی توجهی به داشتن بیمه شخص ثالث برای این ناوگان گسترده در صورت بروز 
حوادث جدی حتی مسئولیت های قانونی برای صندوق تامین خسارت های بدنی به عنوان 
یک نهاد حمایتگر در راستای جبران خسارات حوادث رانندگی ایجاد میکند. باید توجه 
داشت که حتی موضوع حادثه و بیمه می تواند به اعتبار یک شرکت نیز خدشه وارد کند 
و از تعداد مسافران و کالاهای باربری آن بکاهد. فارغ از همه این مسایل، بیمه شخص 
ثالث یک الزام قانونی برای تمام دارندگان وسایل نقلیه  در کشور است؛ بنابراین عمل به 

قانون و پیگیری این موضوع از اهمیت ویژه ای برخوردار است.
و  مکاتبات  ادامه  در  بدنی  تامین خسارت های  اساس مدیرعامل صندوق  بر همین 
مذاکرات گسترده خود درباره بیمه شخص ثالث، مدتی است که بر بیمه ناوگان حمل و 
نقل ریلی تمرکز کرده.  مهدی قمصریان از تاریخ خرداد ۱۴۰۱ اولین مکاتبات و پیگیری های 
خود را برای چگونگی اجرای تکالیف مقرر شده در قانون از سوی دارندگان وسایل نقلیه 
ریلی آغاز کرد. وی در مکاتبات خود به هزینه های بالای تحمیل شده به صندوق اشاره 

کرده که: عدم رغبت دارندگان وسایل نقلیه در خصوص تهیه بیمه نامه شخص ثالث به 
دلیل عدم اجرای تکالیف بازدارنده از سوی دستگاه ها و نهادهای متولی امور حمل و نقل، 

موجبات تحمیل هزینه های مالی هنگفتی به صندوق شده است.
اکنون صندوق تامین در جایگاه نقش تنظیم گری روابط موجود بین دستگاه های اجرایی 
با دارندگان وسایل نقلیه پرداخته و بیش از دو سال است که پیگیری های خود را به طور 
جدی دنبال میکند. حالا پس از مدتها تلاش همه جانبه، برای نخستین بار پس از تصویب 
قانون بیمه شخص ثالث، شرکت راه آهن ج.ا.ا و شرکت های حمل و نقل ریلی درون 
شهری در پنج شهر شامل شیراز، مشهد، تهران، اصفهان و کرج نسبت به تهیه پوشش 

بیمه شخص ثالث برای ناوگان خود اقدام کردند. 
رضا محمدنژاد بیدخت مدیرعامل شرکت بهره برداری راه آهن شهری تهران و حومه در 
نامه خود به قمصریان اعلام کرد که برای نخستین بار در کشور پوشش بیمه ای شخص 
ثالث برای ناوگان حمل و نقل ریلی درون و برون شهری اجرا شده است. وی اظهار کرد 
که ۴۹۷ فقر بیمه نامه شخص ثالث بابت ۱۷۱ فقر ناوگان درون شهری و ۳۲6 فقره در 
مورد ناوگان برون شهری در تاریخ خرداد و مرداد سال جاری به مدت اعتبار یک سال 
صادر گردیده است. علاوه بر این، خلیل کوزه کنانی، رئیس سازمان حمل ونقل ریلی 
کشور نیز طی نامه ای به قمصریان اعلام کرد که ناوگان قطار شهری کرج نیز از تاریخ 
شهریور ۱۴۰۳ به مدت یکسال تحت پوشش بیمه ای شخص ثالث و حوادث رانندگی 

قرار گرفت.
این اقدام نشانه موفقیت و پیشرفت بزرگ در صنعت بیمه و فرهنگ بیمه کل کشور 
می باشد که علاوه بر عمل به قانون، می تواند به حفظ وجوه و منابع عمومی و همچنین 

جلوگیری از تبعات گسترده و ناگوار اجتماعی و اقتصادی احتمالی ناشی از حوادث در 
ناوگان عمومی شهری و برون شهری کمک شایانی نماید.

البته این پایان پیگیری های مدیرعامل صندوق تامین در راستای منفعت عمومی 
نیست؛ وی در این راستای، مکاتبات خود را با تمامی شرکت های ریلی برون شهری ادامه 
داده و خواستار تمهیدات مناسب در خصوص پوشش بیمه نامه اجباری شخص ثالث 

برای تمامی واگن های مسافری سراسر کشور شده است.

با پیگیری های صندوق تامین برای نخستین بار
ون شهری پنج شهر تحت پوشش بیمه شخص ثالث قرار گرفت ناوگان حمل و نقل ریلی در

سیگنال رکوردشکنی سرانه خریدپیش بینی مسیر بورس در هفته منتهی به انتخابات آمریکا


